
5 شنبه 16  مهر 1401  8 اکتبر 2022   شماره 1136 فناوری امروز

رئیس دانشگاه امیرکبیر مطرح کرد؛
 ضرورت تامین بودجه لازم 

برای پروژه ساخت هواپیمای 72 نفره
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر به ضرورت 
تامین بودجــه لازم برای پروژه ســاخت 

هواپیمای ۷۲ نفره تاکید کرد.
دکتر ســید حسن قدسی پور در  بازدید معاون علمی 
و فنــاوری از پروژه هواپیمــای ۷۲ نفره با بیان اینکه 
خوشبختانه دانشگاه صنعتی امیرکبیر از دیرباز در اجرا و 
عمل پیشتاز بوده و اقدامات مهمی در راستای پیشرفت 
کشــور به سرانجام رسانده است، گفت: قبل از انقلاب 

بنیان ماشین سازی اراک و تبریز توسط اساتید دانشگاه صنعتی امیرکبیر نهاده شده است. وی با 
بیان اینکه مقام معظم رهبری، همواره دانشگاه صنعتی امیرکبیر را به عنوان مادر دانشگاه صنعتی 
کشور خطاب کردند، گفت: در این دانشگاه پتانسیل های خوبی همچون استعدادهای درخشان، 
پرتوان، پرپتانسیل و دلسوز  داریم که با دل و جان کار می کنند. اگر حمایت های خوب از این 

عزیزان شود قطعا کارهایشان به نتیجه خواهد رسید.
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر با بیان اینکه امیدواریم حمایت های لازم توسط دستگاه های 
مسئول از طرح های این دانشگاه انجام گیرد تا نتایج ملموس آن برای مردم قابل مشاهده باشد، 
خاطر نشان کرد: در سال ۸۹-۹۰ تعداد ۴۰ طرح کلان در شورایعالی عتف و سپس شورایعالی 
انقلاب فرهنگی به تصویب رسید؛ همان زمان مبلغی به این طرح ها اختصاص یافت. وی اضافه 
کرد: تخصیص مابقی بودجه به این طرح های کلان با مشکل مواجه شد که وقفه ای در اجرای 
طرح ها وارد شد؛ یکی از این طرح ها، طرح توسعه فناوریهای کلیدی هواپیمای ۱۵۰ نفره بود 
که با مشقت و سختی پیش رفت . به گفته دکتر قدسی پور، لازم است واقعا چنین طرح هایی 
مورد حمایت قرار بگیرد زیرا نیروهای متخصص با توان علمی بالایی در این طرح ها مشارکت 
دارند.به گفته رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر، مایه افتخار دانشگاه و جامعه  علمی است که در 
این پروژه شرکت های دانش بنیان  و مجموعه های علمی  از کل کشور حضور دارند.  قدسی 
پور خاطر نشان کرد : بودجه این پروژه  اگر در بودجه سالیانه کشور دیده شود این اتفاق خوب، 

مایه دلگرمی و پشتکار این مجموعه  و تیم را فراهم خواهد کرد.

 جریمه یک میلیارد یورویی اپل 
در فرانسه تخفیف یافت

یک دادگاه فرانسوی جریمه ۱.۱ میلیارد یورویی که علیه شرکت اپل برای 
رفتار ضد رقابتی تعیین شده بود را به ۳۷۲ میلیون یورو )۳۶۶.۳۱ میلیون 

دلار( کاهش داد.
جریمه اولیه از سوی دیده بان ضد انحصارطلبی فرانسه در سال ۲۰۲۰ علیه اپل برای رفتار 
ضد رقابتی که در قبال شبکه توزیع و خرده فروشی خود داشت، صادر شده بود. در آن زمان، 
این بزرگترین جریمه صادره از سوی این رگولاتور ضد انحصارطلبی بود که اعلام کرده بود 
اپل قیمتی را به فروشندگان تحمیل کرده تا مطابق با قیمتهای این شرکت کالیفرنیایی در 
فروشگاههای خود یا در اینترنت باشــد.دادگاه تجدیدنظر، اتهام وارده از سوی دیده بان ضد 
انحصارطلبی فرانسه مبنی بر این که اپل از وابستگی اقتصادی خرده فروشان به این شرکت 
سوءاستفاده کرده است را تایید کرد اما اتهام تبانی قیمت را لغو کرد. همچنین مدت زمان اتهام 
محدود کردن مشتریان عمده فروشی را کاهش داد.دادگاه تصمیم گرفت نرخ مورد استفاده برای 
محاسبه جریمه را پایینتر بیاورد.دیده بان ضد انحصارطلبی فرانسه در سال ۲۰۲۰ با توجه به اندازه 
و قدرت مالی اپل، برای محاسبه جریمه، از نرخ بالایی استفاده کرده بود. اپل اعلام کرده بود 
برای این تصمیم، درخواست تجدیدنظر خواهد کرد اما به میزان جریمه صادره از سوی دادگاه، 
اشاره نکرد. این شرکت آمریکایی در بیانیه ای اعلام کرد هر چند دادگاه به درستی بخشی از 
تصمیم سازمان رقابت فرانسه را باطل کرد اما بر این باوریم که باید این تصمیم به طور کامل 
باطل شود و قصد داریم تقاضای تجدیدنظر کنیم. این حکم برای شیوه هایی است که بیش 
از یک دهه قبل اجرا می شدند و حتی خود این سازمان فرانسوی قبول دارد که دیگر استفاده 

نمی شوند.

 جریمه ۱2 میلیون روبلی
 در انتظار آمازون در روسیه

شــرکت آمازون با جریمه ای تا ســقف 
۱۲میلیون روبل در روسیه روبرو است زیرا 
محتوای غیرقانونی در این کشــور را حذف 
نکرده اســت. این نخستین باری است که 
روسیه گوگل را به چنین دلیلی جریمه می کند.

البته این کشور چند شرکت خارجی دیگر را به همین 
دلیل جریمه کرده است. منتقدان معتقدند اقدام جدید 
روسیه در حقیقت کمپین وسیع تر دولت برای محدود 

کردن تاثیرگذاری و دسترسی به شرکت های فناوری غربی در این کشور به حساب می آید.
خبرگزاری تاس به نقل از دادگاهی در مسکو اعلام کرد دو پرونده علیه آمازون ثبت شده که هر 
دو مربوط به نقض قانون روسیه در خصوص محدودسازی دسترسی به اطلاعات است.آمازون 
ممکن است با جریمه ای تا سقف ۱۲ میلیون روبل روبرو شود.  البته خبرگزاری مذکور  مشخص 

نکرده دقیقا چه محتوایی برخلاف قوانین روسیه بوده است.

اخبار کوتاه 

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات درباره رفع 
محدودیت اینترنت توضیحاتی ارائه کرد و گفت: 
تصمیم گیری درباره رفع این محدودیت ها با وزارت 

ارتباطات نیست.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا وزارت ارتباطات موضوع 
رفــع محدودیت های اینترنت به عنوان متولــی این حوزه را 
پیگیری می کند، افزود: بله؛ مــا دنبال می کنیم و در کنار آن 
ظرفیت هــای داخلی را تقویت می کنیم تا در دوره محدودیت 

کار مردم معطل نماند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی بر اینکه اکنون قرار است به جای اینستاگرام چه پلتفرمی 

استفاده شود، ادامه داد: ظرفیت های داخلی موجود است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات پس از حضور در نشست 
مشترک کمیسیون های صنایع و معادن و فرهنگی مجلس 
در جمع خبرنگاران، گفته بود: جلسه مشترک کمیسیون های 
صنایع و معادن و فرهنگی برگزار شد و به دغدغه نمایندگان 
مجلس درباره میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات، اقدامات 
وزارت ارتباطات و دستگاه های مرتبط برای حمایت از کسب و 

کارهای فضای مجازی و حل مشکل ارتباطات، پاسخ داده شد.
وی افزود: در راســتای اجرای مصوبات شورای عالی فضای 
مجازی، اجرای شــبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرســاخت 
فضای مجازی کشور از ابتدای دولت در دستورکار قرار گرفت 
و اکنون حدود ۵۰ درصد پیشرفت داشته است؛ هدف این است 
که شبکه ای پرسرعت، باکیفیت، مستقل و امن را در گستره 
جغرافیایی جمهوری اســلامی ایران با سرعت های چند صد 
مگابیت بر ثانیه برای مردم فراهم شود تا بر روی آن انواعی از 

خدمات پرسرعت و باکیفیت در اختیار مردم قرار گیرد.
عضو کابینه ســیزدهم تصریح کرد: باتوجه به شرایطی که 
مراجع امنیتی کشــور به ما ابلاغ کردنــد و محدودیت هایی 
کــه در برخی پلتفرم های خارجی ایجاد شــده، ما به عنوان 
وزارت ارتباطــات که وظیفه وصل کــردن داریم در دوره این 
محدودیت ها تلاش کردیم، ظرفیت های داخلی را تقویت و به 
ارتقای سکوهای داخلی کمک کنیم تا آن ها بتواند ارتباط مردم با 
یکدیگر و موضوع کسب و کارها را پذیرا باشند و مدیریت کنند.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیــان اینکه امروز ما 
ظرفیت های داخلی بسیار خوبی در همه بخش ها داریم، اضافه 

کرد: در حالیکه پلتفرم های آمریکایی در بسیاری از کشورهای 
اروپایی، موضوعات خرید و فروش، جابه جایی مسافر و… را 
دربرگرفتند ما امروز ظرفیت های بومی خودمان را داریم که در 

حال کار هستند.
زارع پور تصریح کرد: برای نخستین بار شاید با وجود اینکه بنا 
به شرایط امنیتی کشور در برخی از ساعت ها محدودیت هایی 
در اینترنت بین الملل اعمال می شود، اما تمام سرورها و خدمات 

داخلی کشور به صورت ۱۰۰ درصدی در حال فعالیت است.
وی افــزود: ما برنامه ویژه ای برای حمایــت از پلتفرم ها و 
ظرفیت های داخلی پیش بینی کردیم تا زیرساخت های سخت 
افزاری و ظرفیتی تقویت شــود تا بتواننــد خدمات موردنیاز 
مردم را باکیفیت و پرسرعت تامین کنند؛ در دوهفته اخیر که 
محدودیت ها با توجه به شرایط امنیتی کشور اعمال شده است، 
ما تمام تلاش شبانه روزی خود را برای ارتقا کیفیت آن ها به کار 
بردیم، ظرفیت های داخلی اصلًا قابل مقایسه با گذشته نیستند؛ 
از مردم دعوت می کنم از ظرفیت های داخلی استفاده کنند زیرا 
قابلیت هایی دارند که بعضاً در برخی نسخه های خارجی وجود 

ندارد.

زارع پور مطرح کرد؛

تصمیم گیری درباره رفع محدودیت های اینترنت با وزارت ارتباطات نیست

توسعهحملونقلهواییراباحمایتازشرکتهایدانشبنیاندنبالمیکنیم
سرپرست معاونت علمی و فناوری رییس جمهوری 
در بازدید از پیشرفت پروژه جت ۷۲ در دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر گفت: در صدد هستیم تا با حمایت 
از طرح های دانش بنیان و فناورانه، زمینه را برای 

پیشرفت کشور در این صنعت فراهم کنیم.
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی و ســید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و 
تجارت از روند توسعه پروژه هواپیمای ایران ساخت ایران جت 

۷۲ بازدید کردند.
روح الله دهقانی در بازدید از فرآیند توسعه و تکامل این پروژه، 
با اشاره به نقش کلیدی فناوری های فضایی در اقتدار، اقتصاد 
و اشتغال گفت: در اهمیت بالای صنعت هوایی تردیدی وجود 
ندارد و این حوزه، به عنوان صنعتی اقتدار و اقتصاد آفرین شناخته 
می شود. از همین رو، در صدد هستیم تا با حمایت از طرح های 
دانش بنیان و فناورانه، زمینه را برای پیشــرفت کشور در این 

صنعت فراهم کنیم.
دهقانی با اشاره به ضرورت قرار گرفتن بازار صنعت هوایی در 
اختیار شرکت های دانش بنیان گفت: در اختیار داشتن این بازار 
می تواند کمکی جدی به رونق این شرکت ها از یک سو و ایجاد 
اشتغال و رونق صنعت هوایی کشور از سوی دیگر داشته باشد. 
برنامه جدی معاونت علمی و فناوری، کمک به بازارسازی برای 

این شرکت ها است.

وی با تاکید بر اینکه باید به بخش های کمتر توســعه یافته 
این صنعت در کشــور توجهی ویژه شود، ادامه داد: در مقاطع 
و بخش هایی از این صنعت که مورد توجهات خوبی صورت 
گرفت، شاهد دستاوردهای ارزشمندی هستیم اما لازم است در 
سایر بخش ها نیز که در ابتدای راه قرار داریم، گام های جدی 
برداشته شود. معاونت علمی و فناوری در افق پیش رو، توسعه 
ایــن بخش ها به ویژه حوزه حمل و نقل هوایی عمومی را در 

دستور کار قرار داده است.
سرپرست معاونت علمی و فناوری رییس جمهوری، توسعه 
پروژه هواپیمای ایران ســاخت ایران جت ۷۲ را فرصتی برای 
توسعه فناوری حمل و نقل هوایی بومی با استفاده از تجربیات 
پیشــین دانست و افزود: در این پروژه سعی شده است با بهره 
گیری ار تمامی تجربیات و زیرساخت های گذشته، محصولی 
جدید داشته باشیم. این رویکرد ارزشمند،   می تواند زحمات و 
دستاوردهای گذشته را که در پروزه هواپیمای ایران ۱۴۰ صورت 
گرفت را احیا و راه را برای توســعه فناوری و کسب تجربیات 

جدید هموار کند.
دهقانی، یکی دیگر از ویژگی های ارزشمند این پروژه را استفاده 
از ظرفیت  دانشــگاهی و تجربیات علمی دانست و افزود: باید 
توجه داشــت که موفقیت این پروژه، در گروی نقش آفرینی 
۳ بازیگر اصلی اســت. بازیگر اول آن تیمی است که پروژه را 
آمــاده و از نمونه مفهومی به یک نمونه اولیه تبدیل می کند؛ 

بازیگر دوم، صنعتی است که این محصول را به تولید می رساند 
و بازیگر سوم ایرلاین ها هستند که باید بازار بالقوه خود را در 

اختیار این محصول قرار دهند.
سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، با تاکید 
بر این که توســعه پروژه های محصول محور باید با نظارت 
دانشگاه و توسط شرکت های دانش بنیان دنبال شود، ادامه داد: 
در تلاش هستیم تا این پروزه صاحب یک شخصیت حقوقی 
داشته باشد و در کنار شرکت دانش بنیان قرار بگیرد که دست 
آخر با در نظر گرفتن تمامی ذی نفعان، محصول را به مرحله 
ساخت برساند. تولید، گام بعدی است و رسیدن به بازار خطوط 
هوایی، مرحله مهمی است که برای تحقق آن در تمامی این 

مراحل حمایت های لازم را صورت می دهیم.
وی با اشاره به شکل گیری تیم ها و هسته های نخبگانی در 

قالب شرکت های دانش بنیان گفت: اگر بتوانیم شبکه ای از 
شرکت های دانش بنیان این حوزه را گرد خم بیاوریم، کمک 
ویژه ای به طراحی و توسعه محصولات دانش بنیان فناوری 

هوایی صورت می گیرد و در این مسیر، مصمم هستیم.
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در این 
بازدید با بیان این که صنعت هوایی، جزو صنایع پیشران بوده و 
رونق آن می تواند به سایر حوزه ها و فناوری ها کمک کند، ادامه 
داد: با توجه به اهمیت بالای این صنعت، دفتر صنعت هوایی 
را در وزارت صمت ایجاد کردیم تا زمینه برای توسعه و رونق 

فناوری هوایی و هوانوردی در بعد صنعتی فراهم شود.
وی افزود: در حوزه پهپادها، هواپیماهای کوچک  و ســبک 
توسعه بســیار خوبی صورت گرفته است. همچنین در حوزه 
بالگرد توانمندی هــای خوبی داریم و در بخش هواپیماهای 
پهن پیکر نیز خوشــبختانه با کمک دانشگاه های کشور به 

دستاوردهای خوبی رسیده ایم.
فاطمی امین با اشــاره به حمایت از تسریع این پروژه گفت: 
خوشــبختانه این پروژه به مرحله خوبی رســیده است و در 
همکلری و تعامل با معاونت علیم و فناوری ریاست جمهوری، 

زمینه را برای تحقق آن فراهم خواهیم کرد.
پروژه طراحی هواپیمای مسافربری جت ۷۲ نفره، گامی است 
که توسط متخصصان دانشگاه امیرکبیر، جمعی از متخصصان و 

فعالان فناور شرکت های دانش بنیان برداشته شده است.

در این پروژه که زمینه ســاز ساخت هواپیمای مسافربری با 
ظرفیت ۷۲ نفر و بر روی پلتفرم هواپیمای ایران ۱۴۰ اســت، 
بیش از هشت دانشجوی دکتری و بیش از ۴۰ کارشناس ارشد 

و شرکت های دانش بنیان در این پروژه همکاری می کنند.
شــرکت آســا به عنوان طراح محوری جت مســافربری 
ایران ســاخت فعالیت دارد. هواپیمای ایران جت ۷۲ می تواند 
تمامی مسیرهای شهرهای ایران و بسیاری از شهرهای غرب 
آســیا را حتی در شــرایط گرم و مرتفع، بدون کاهش مسافر 

پوشش دهد.
افزایش رضایت مســافران، افزایش جهشی نرخ اوج گیری، 
قدرت موتور کافی برای برخاســتن از باند های گرم و مرتفع، 
جلوگیــری از کاهش مســافر و ارتفاع پــرواز، کاهش تعداد 
خرابی های ناشی از موتور، تنها بخشی از مزایای جت ۷۲ نفره 

ایران ساخت به شمار می رود.
کشور حداقل  به ۳۶۶ فروند هواپیما نیاز دارد که برای تامین 
آن تا ســال ۱۴۱۰ حدود ۳۶ میلیارد دلار نیاز است تا ایران با 

میانگین دنیا همگام شود.              
با توجه به ارزش ۱۱ میلیارد دلاری بازار ناوگان هوایی، بازار 
۵ میلیارد دلاری تعمیر و نگهداری و بازار تحقیق و توسعه به 
ارزش یک میلیارد دلار که زمینه ایجاد بازاری ۱۷ میلیارد دلاری 
را فراهم آورده، توسعه ناوگان هوایی کشور متناسب با میانگین 

جهانی، می تواند زمینه ساز ایجاد ۳۴۱ هزار شغل شود.

گوگل جدیدترین مدل های گوشی پیکسل 
۷ و پیکســل ۷ پرو و نخستین ساعت 
هوشمند خود »پیکسل واچ«، را رونمایی 

کرد.
این دســتگاه ها برای نخســتین بار در کنفرانس 
طراحان گوگل در ماه مه معرفی شده بودند اما گوگل 
طی مراســمی که در نیویورک سیتی برگزار کرد، 
جزییات بیشتری از هر محصول جدید مانند امکانات 

جدید، قیمت و زمان خرید آنها را ارائه کرد.
بازار پیکســل رو به رشد است اما هنوز سهم اندکی در بازار تلفن هوشمند دارد. 
سوندار پیچای، مدیرعامل آلفابت در کنفرانس گزارش درآمدهای سه ماهه نخست 
این شرکت گفته بود سری ۶ پیکسل، پرفروشترین مدل پیکسل تاکنون بوده و 
این شــرکت رکورد فروش سه ماهه را به ثبت رسانده است. این شرکت امیدوار 
است روند مذکور با مدل جدید پیکسل ۷، ادامه پیدا کند.گوگل عمده درآمدش را 
از تبلیغات به دست می آورد و درآمد محصولات سخت افزاری خود را مستقیما 
گزارش نمی کند. این شرکت یک بخش »درآمد دیگر« را منتشر می کند که 
شامل سخت افزار، پلی استور و درآمد غیرتبلیغاتی یوتیوب است. گوگل اعلام کرد 
درآمد بخش دیگر در سه ماهه دوم امسال، ۶.۵۵ میلیارد دلار بوده که اندکی کمتر 
از ۶.۶۲ میلیارد دلار در ســال گذشته بود. در مقابل، اپل از فروش آیفون در سه 
ماهه دوم، ۵۰.۵ میلیارد دلار درآمد داشت. ساعت هوشمند پیکسل واچ، امکانات 
کنترل سلامت شرکت فیت بیت را دارد که گوگل سال گذشته به مبلغ حدود ۲.۱ 
میلیارد دلار خرید. کاربران می توانند از فیت بیت در پیکسل واچ، برای چک کردن 
تمرینات ورزشی، کیفیت خواب، شمارش قدم و موارد دیگر استفاده کنند. اگر قبلا 
از مچ بند فیت بیت استفاده کرده باشند، با اپلیکیشنی که در تلفن وجود دارد، همگام 
سازی خواهد شد. ساعت پیکسل واچ با اشتراک پولی شش ماهه فیت بیت عرضه 
می شود. این سرویس شامل دسترسی به بیش از ۲۰۰ تمرین و اطلاعاتی درباره 
 تغییر وضعیت خواب و ضربان قلب و امکانات دیگر است.این ساعت با نرم افزار

 Wear OS گــوگل کار می کند که به کاربران 
امکان می دهد از فروشــگاه پلی اســتور گوگل، 
برنامه دانلود کنند. پیکسل واچ به صورت بی سیم 
به محصولات گوگل مانند والت، جی میل، تقویم 
و گوگل هوم، وصل می شــود و تنها با گوشیهای 
اندرویدی کار می کند. هر بار شــارژ پیکسل واچ 
تا ۲۴ ســاعت می تواند دوام داشته باشد که شش 
ساعت طولانیتر از سری ۸ اپل واچ است.این ساعت 
هوشمند از قیمت ۳۴۹.۹۹ دلار برای مدل مجهز به 
 ،۴G LTE بلوتوث و وای فای آغاز می شــود و قیمت مدل مجهز به فناوری
حدود ۵۰ دلار گرانتر و ۳۹۹.۹۰ دلار اســت. این دستگاه مانند سری ۸ اپل اوچ، 
امکان ارسال درخواست کمک دارد. گوشی پیکسل ۷ به قیمت ۵۹۹ دلار و پیکسل 
۷ پرو به قیمت ۸۹۹ دلار، نخستین گوشیهای گوگل هستند که به تراشه جدید 
تنسور جی مجهز هستند. گوگل به جای استفاده از تراشه های کوالکام که از سال 
گذشته در گوشیهای پیکسل ۶ و پیکسل ۶ پرو کنار گذاشت، به ساخت تراشه های 
اختصاصی خود ادامه می دهد. پردازنده تنســور، عرضه قابلیتهایی مانند دوربین 
قدرتمندتر و ترجمه در گوشی را امکان پذیر می کند که گوگل به طریق دیگر قادر 
به فراهم کردن آنها نبود.گوگل اعلام کرد پیکسل ۷ صفحه نمایش ۶.۳ اینچی دارد 
که ۲۵ درصد روشنتر از مدل سال گذشته است و قابلیت مشاهده صفحه نمایش 
 را در فضاهای بیرونی بهبود می دهد. این گوشی با ظرفیتهای ۱۲۸ گیگابایت و 
۲۵۶ گیگابایت عرضه می شود و افرادی که به ظرفیت ذخیره سازی بیشتری نیاز 
دارند، باید به فکر خرید پیکسل ۷ پرو باشند که با ظرفیت ۵۱۲ گیگابایت عرضه 
می شود. گوشیهای پیکسل گوگل طی سالیان گذشته به عنوان یکی از گوشیهایی 
شناخته شده اند که بهترین دوربین را دارند و گوگل اعلام کرده که در دوربین مدل 
 جدید پیکســل، بهبودهایی صورت داده است. رزولوشن دوربین عقب گوشی به

 ۵۰ مگاپیکســل افزایش پیدا کرده که وضوح تصاویر را نسبت به مدلهای سال 
گذشته بهبود خواهد بخشید. 

اپل ناچار خواهد بود شارژر گوشی های 
آیفون در اتحادیه اروپا را از پاییز ســال 
۲۰۲۴ برای رعایت مقررات جدیدی که 
اســتفاده از یک پورت شارژ واحد برای 
الزامی  را  الکترونیکی  اکثر دستگاه های 

کرده است، تغییر دهد.
این اصلاحات سه شنبه هفته جاری با اکثریت آراء 
در پارلمان اروپا تصویب شد و نخستین مقررات در 
نوع خود است که در جهان اعلام می شود و می 

تواند نقش اتحادیه اروپا به عنوان تعیین کننده استاندارد جهانی در فناوری تلفن 
را تحکیم کند. این رای، توافقی که پیشتر میان موسسات اتحادیه اروپا انجام 

شده بود را تایید کرد.
مقررات جدید، کابل های رابط یو اس بی-ســی )USB-C( دستگاه های 
اندرویدی را اســتاندارد اصلی در اتحادیه اروپا اعلام کرده و اپل را وادار می کند 

پورت شارژ برای آیفون و محصولات دیگرش را تغییر دهد.
این مقررات از سال ۲۰۲۶ برای لپ تاپ ها هم اعمال می شود و به تولیدکنندگان 
فرصت بیشتری برای عمل به این مقررات می دهد اما بسیاری از آنها پیش از 

این، استفاده از کابل شارژ یو اس بی-سی را آغاز کرده اند.
انتظار می رود اپل در میان فروشندگان بزرگ دستگاه های الکترونیکی، از این 
تغییرات بیشترین تاثیر را متحمل شود اما تحلیلگران می گویند اگر این تغییر، 
خریداران را تشــویق کند دستگاه های جدید این شرکت را به جای مدل های 

بدون شارژ یو اس بی-سی خریداری کنند، می تواند مثبت باشد.
به گفته تحلیلگران، مقررات جدید شامل دستگاه های کتابخوان الکترونیکی، 
ایرباد و فناوری های دیگر هم می شود و از این رو، تغییرات مذکور محصولات 
 سامسونگ، هواوی و سایر تولیدکنندگان دستگاه های الکترونیکی را هم دربر

می گیرد.
الکس آگیوس سالیبا، قانونگذار اتحادیه اروپا که این اصلاحات را در پارلمان 

اتحادیه اروپا پیش برد، اظهار کرد: تحت مقررات 
جدید، تلفن های همراه و دستگاه های دیگری که 
پس از پاییز ســال ۲۰۲۴ فروخته می شوند، باید 
یک شارژر یکسان داشته باشند. شارژرهای قدیمی 
غیرقانونی نخواهند بود تا مصرف کنندگان بتوانند 
همچنان از دســتگاه های قدیمی تر خود استفاده 

کنند.
با در نظر گرفتن بزرگی بازار اتحادیه اروپا، مقررات 
جدید ممکن است باعث تغییراتی در کشورهای 
دیگر شود. در مجموع ۱۳ نوع دستگاه الکترونیکی مشمول استاندارد شارژ واحد 
می شوند. پارلمان اروپا پیشنهاد اولیه کمیسیون اروپا که تنها هفت نوع دستگاه 
را دربرمی گرفت را گسترش داد. قانونگذاران اروپایی، اعمال این مقررات برای 

لپ تاپ ها از سال ۲۰۲۶، را اضافه کردند.
اپل درگذشته هشدار داده بود که این پیشنهاد، به نوآوری لطمه زده و کوهی از 
زباله های الکترونیکی را ایجاد می کند. این تغییر، سالها مورد بحث بود و باعث 
شکایت کاربران آیفون و اندروید شده بود که ناچار بودند از شارژرهای مختلفی 

برای دستگاه خود استفاده کنند.
طبق مطالعات سال ۲۰۱۹ کمیسیون اروپا، نیمی از شارژرهایی که با تلفن های 
همراه در سال ۲۰۱۸ فروخته شدند، یک کابل یو اس بی میکرو بی و ۲۹ درصد 

کابل یو اس بی نوع سی و ۲۱ درصد کابل لایتنیگ داشتند.
کمیسیون اروپا برآورد کرده که اســتفاده از شارژر واحد، حدود ۲۵۰ میلیون 
یورو )۲۴۷.۳( میلیون دلار برای مصرف کنندگان صرفه جویی به همراه خواهد 
داشت. بلومبرگ در مه گزارش کرده بود اپل سرگرم کار روی آیفونی با پورت 

شارژ یو اس بی-سی است که ممکن است سال آینده عرضه شود.
قانونگذاران اتحادیه اروپا، کمیسیون اروپا را موظف کردند مقررات مربوط به 
شارژ بی سیم را بررسی کند اما یک مقام اروپایی گفت: هنوز تصمیمی گرفته 

نشده زیرا این فناوری هنوز فراگیر نشده است. 

تغییر شارژر آیفون در اروپا اجباری شدرونمایی مدلهای جدید گوشی و ساعت هوشمند گوگل

 تبدیل متن به ویدئو
 با هوش مصنوعی

ابزار جدید هوش مصنوعی شرکت متا 
قادر است بر اساس ورودی های متن، 

ویدئو تولید کند.
در هفته هــای اخیر، هوش هــای مصنوعی 
تولیدکننده تصویر شکوفا شده و توانایی شان فراتر 
از آن شده است که چند سال پیش انتظارش را 
داشتیم. اکنون، الگوریتم ها آماده هستند تا همه 
چیز را به مرحله بعدی ببرند و شروع به تولید ویدئو 
کنند.تصور کنید »یک سگ با لباس ابَرَقهرمان 

و شنل قرمز در آسمان پرواز می کند.« این تمام ورودی متنی است که برای تولید کلیپ بالا نیاز دارید. 
هوش مصنوعی شرکت متا که »یک ویدئو بساز« نام دارد، می تواند ویدئو های کوتاهی را از متن تولید 
کند که دستاورد چشمگیری است. »یک ویدئو بساز« هنوز برای عموم در دسترس نیست. قرار است متا 
آن را به طور رسمی در ماه نوامبر راه اندازی می کند؛ اما به نظر می رسد درست مانند هوش های مصنوعی 
که تصویر تولید می کنند، کار کند: شما یک پیام متنی را اضافه می کنید، هر اندازه که دوست دارید آنچه را 
می خواهید توصیف می کنید و بعد منتظر ویدئو می مانید.فناوری موجود در پس »یک ویدئو بساز« مبتنی بر 
کار هایی است که هم اکنون در تبدیل متن به تصویر انجام می شود. همین چند ماه پیش، متا مدل هوش 

مصنوعی تبدیل متن به تصویر خود را با عنوان »یک تصویر بساز« معرفی کرد.
تولید فیلم به جای تصاویر بســیار مشکل تر است. از دیدگاه یک موتور هوش مصنوعی، یک ویدئو 
مجموعه ای از صد ها یا هزاران تصویر است و باید موتور خود را با داده های بسیار بیشتری آموزش دهید. 
مجموعه های ویدئویی در مقیاس بزرگ که می توان از آن ها برای آموزش استفاده کرد نیز بسیار کمیاب تر 
از تصاویر هستند و این یعنی حداقل در آینده نزدیک، هوش مصنوعی ویدئویی احتمالاً به شرکت های 
بزرگ با منابع زیاد محدود خواهد شد.به نظر می رسد که هوش مصنوعی متا در حال حاضر هم بسیار 
شایسته است. این شرکت قبلًا ویدئو های ساخته شده در چندین سبک از جمله سوررئال )فراواقع گرایانه( یا 
رئالیستی )واقع گرایانه( را به نمایش گذاشته است. این موتور راه زیادی در پیش دارد تا به نقطه دلخواه برسد؛ 
اما ظاهراً هم اکنون نیز قادر است زوایا و سبک های مختلف ویدئویی را ترکیب کند. ویدئو ها دقیقاً واقع بینانه 
به نظر نمی رسند؛ اما چندان هم دور از دسترس نیستند.امکان استفاده از تصاویر )و ویدئوهای( تولیدشده 
توسط هوش مصنوعی در اخبار جعلی وجود دارد.متا همچنین خطرات ایجاد ویدئو های واقع گرایانه در 
صورت تقاضا را تصدیق کرد. آن ها می گویند قصد دارند با افزودن واترمارک )علامت( با این موضوع مقابله 
کنند و با این روش بینندگان را آگاه کنند که ویدئو با هوش مصنوعی تولید شده است و ضبط شده نیست.

 احتمال تولید هدفون های ایرپاد 
و بیتس در هند

منابعی آگاه می گویند اپل به شماری از 
تأمین کنندگانش گفته است که بخشی 
از خط تولید هدفون های سری ایرپاد و 

بیتس را به هند منتقل کنند.
اپل از تأمین کنندگانش درخواست کرده است 
بــرای اولین بار در تاریخ بخشــی از خط تولید 
هدفون های سری ایرپاد و بیتس را به هند منتقل 
کنند. چنین اتفاقی، برد دیگری برای دولت هند 
محسوب می شود، آن هم در دورانی که اپل شدیدا 

در تلاش است از وابستگی خود به بازار چین بکاهد )تحلیلگران می گویند کاهش ۱۰ درصدی وابستگی 
اپل به چین، هشت سال زمان نیاز دارد(.فاکسکان، یکی از مونتاژکننده های اصلی آیفون های اپل، در حال 
آماده شدن است تا هدفون های بیتس را در خاک هند تولید کند و امیدوار است که در نهایت بخشی از 
تولیدات ایرپاد را نیز در این کشور انجام دهد.لاکس شر، یکی از تأمین کنندگان چینی اپل نیز قصد دارد 
به اپل برای تولید ایرپاد در هند کمک کند. البته گفته می شود لاکس شر در حال حاضر بیشتر روی تولید 
ایرپاد در ویتنام متمرکز است و احتمالاً دیرتر از سایر تأمین کنندگان اپل تولید محصولات این شرکت را 
در هند شروع می کند.اپل فعلًا به درخواست رسانه ی رویترز برای شفاف سازی درباره ی برنامه هایش برای 
انتقال خط تولید ایرپاد به هند پاسخ نداده است.اپل در سال های اخیر تولید آیفون را در مناطق دیگری به 
غیر از چین شروع کرده و در جدیدترین نمونه ی این اتفاق تنها چند هفته پس از عرضه ی رسمی آیفون 
۱۴، تولید گوشــی های این خانواده را در هند شروع کرد. اپل اوایل سال جاری میلادی بخشی از خط 
تولید آیفون ۱۳ را نیز به هند منتقل کرده بود و اکنون گزارش هایی می گویند که به فکر مونتاژ آیپد در این 
کشور افتاده است.بلومبرگ روز گذشته در گزارشی اختصاصی مدعی شد میزان صادرات آیفون از هند در 
عرض پنج ماه مرز یک میلیارد دلار را رد کرده است و پیش بینی می شود تا مارس ۲۰۲۳ )اسفند ۱۴۰۱ 

و فروردین ۱۴۰۱( از ۲/۵ میلیارد دلار نیز عبور کند.
رسانه ی Nikkei به نقل از منابع آگاه می گوید اقدامات اخیر اپل بخشی از پروژه ی بزرگ تری برای 
تنوع بخشی به زنجیره ی تأمین و کاهش وابستگی به چین است. هند و کشور های دیگری مثل مکزیک 
و ویتنام در بحبوحه ی تعطیلی های چین به دلیل ویروس کرونا و سیاست کووید صفر این کشور، اهمیت 
بیشتری برای برند های آمریکایی پیدا کرده اند و شرکت هایی مثل اپل به دنبال بستن قرارداد با کارخانه های 
هند و مکزیک و ویتنام هستند. افزایش تنش های سیاسی و اقتصادی بین واشینگتن و پکن نیز بر این 

موضوع تأثیرگذار بوده است. 

 دانشمندان از اطلاعات ژنتیکی 
کرم ابریشم رمزگشایی کردند

محققان یک موسســه تحقیقات ژنتیک موفق شــدند برای اولین بار با تدوین 
کامل ترین مجموعه اطلاعات ژنتیکی مربوط به کرم ابریشم از اسرار منشاء این 

کرم ها رمزگشایی کردند.
شرکت بی جی آی ژنتیک با همکاری دانشگاه جنوب غربی )آمریکا( و سایر شرکا یک مجموعه داده 
پان ژنوم )مجموعه ای از ژن  ها برای همه سویه  ها  pangenome( را با وضوح بالا تهیه کردند که 

تقریبا محتوای ژنتیکی کامل کرم ابریشم را مشخص می کند.
این مقاله تحقیقی که آگاهی ژنتیکی درباره انتخاب مصنوعی )اهلی ســازی و تولیدمثل( و انطباق 

اکولوژیک ارائه می دهد، در نشریه »ارتباطات طبیعت« منتشر شده است.
زاد و ولد )تولیدمثل یا پرورش( سنتی کرم های ابریشم یک تاریخچه طولانی و منحصر به فرد دارد 
و تحلیل سیستماتیک پایه ژنتیکی اهلی سازی برای حل مسائل لاینحل مربوط به پرورش کرم های 

ابریشم ضروری است.
در گذشته به علت کمیابی کرم های ابریشم وحشی و محدودیت های فنی مطالعات قبلی، بسیاری از 
داده های مربوطه مفقود بود. این اولین تحقیق انجام شده به منظور دیجیتالی کردن ذخیره ژنی کرم 
ابریشم و ایجاد »کرم ابریشم دیجیتالی« است که تحقیقات ژنتیکی کارکردی را تا حد زیادی تسهیل 

می کند و می تواند تولیدمثل دقیق را ارتقا داده و موارد استفاده بیشتری برای ابریشم را ممکن سازد.
این مجموعه داده پان ژنوم حاوی جامع  ترین اطلاعات درباره ژنوم های کرم های ابریشم خانگی و 
وحشی و همچنین بزرگ ترین پان ژنوم در جهان برای گیاهان و حیوانات است که تاکنون تهیه شده 
است. در همین حال، مطالعات عمیق درباره تفاوت های ژنتیکی، ساختار جمعیتی، انتخاب مصنوعی و 

انطباق اکولوژیک و جوانب اقتصادی کرم ابریشم اجرا شده و نتایج مفیدی دربرداشته است.
 کرم ابریشم خانگی B.mori تاریخچه ای در حدود پنج هزار سال دارد اما منشاء اهلی سازی آن به 
علت فقدان مدارک بیولوژیک همواره یک سوال بوده؛ اکنون مشخص شده که این کرم ابریشم از یک 

گونه وحشی کرم ابریشم درخت توت به نام B.mandarina اهلی شده است.
مواد استفاده شده در این مطالعه نماینده غنی ترین تنوع ژنتیکی از تمام مناطق مهم کشاورزی جهان 
اســت. این تحقیق نشان داد که گونه های بومی از مناطق »رود زرد« کشور چین در پایه شاخه کرم 
ابریشم خانگی بر روی درخت تکاملی توزیع شده اند و این حاکی است که منشاء کرم ابریشم خانگی 

در این منطقه بوده است.
زاد و ولد )تولیدمثل یا پرورش( سنتی کرم های ابریشم یک تاریخچه طولانی و منحصر به فرد دارد 
و تحلیل سیستماتیک پایه ژنتیکی اهلی سازی برای حل مسائل لاینحل مربوط به پرورش کرم های 

ابریشم ضروری است. 


